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KONČÍ
HALLOWEEN

V KINECH OD 13. ŘÍJNA

BEAT FESTIVAL ZAMÍŘÍ
V NEDĚLI DO LUCERNY
PŮVODNÍ AKCI Z 60. LET SE NEDÁVNO POVEDLO OBNOVIT STRANA 8

Svátek slaví: Renáta
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Aktivní záložáci cvičí na Táborsku. Armáda jich chce mít mnohem víc
Armáda České republiky chce mít v roce 2030 v aktivní záloze přibližně 10 tisíc vojáků. Nyní jich je 4061. V těchto dnech absolvují v Bechyni na Táborsku
výcvik dvě desítky vojáků Aktivní zálohy Teritoriálních sil Armády ČR. Jde o pravidelný kurz, který zmíněné síly připravují několikrát ročně. „Kurz je ur-
čen ke sjednocení metodiky výcviku v taktické přípravě a zdokonalení základních znalostí a dovedností činnosti vojáka v boji na stupni družstva,“ uvedl
informační důstojník Petr Šturc. Aktivní záloha Teritoriálních sil Armády ČR působí na území celé republiky ve čtrnácti pěších rotách. ČTK

ČT
K

Střety se stromy se
dějí hlavně na podzim
Bouračky. Následky havárií s tvrdou překážkou u krajnice bývají fatální. Škody. Průměr u těchto nehod se
šplhá přes sto tisíc korun. Doba. Dominují špičky, příčinami jsou rychlá jízda či nevěnování se řízení STRANA 3
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Prozkoumejte Lovce znaků
Do světa písma, tajemných či zapomenutých znaků, šifer
i hrátek se slovy zavede návštěvníky nová interaktivní vý-
stava v plzeňském areálu DEPO2015 nazvaná Lovci zna-
ků. Je určená pro celé rodiny a děti i dospělé seznámí
s historií vzniku písma, s jeho různými variantami a podo-
bami a vtáhne je do interaktivních her se slovy a písme-
ny. Výstava je třetím projektem týmu DEPO2015 odkazují-
cím na populární plzeňský festival světla Blik Blik a využí-
vá světelné instalace, videomapping a podobně. Výstava
bude přístupná od 19. října do 28. února 2023. ČTK

Známky
za miliardu
Na čtyřdenní filatelistické
výstavě v Liberci budou ra-
rity, jako je červený mauri-
tius, Penny Black či česká
žilkovaná čtyřkoruna.
Známky v hodnotě téměř
miliardy korun jsou do
neděle ve výstavních pro-
storách Hotelu Babylon.
Kromě soutěžní Evropské
výstavy poštovních zná-
mek je její součástí i tak-
zvaný Polar salon zaměře-
ný na polární filatelii. ČTK

Na stezce je
už také Nezval
Mariánské Lázně chtějí le-
tos dokončit Stezku spiso-
vatelů připomínající zná-
mé literáty, kteří měli
nebo mají k lázeňskému
městu vztah. Včera byl
osazen panel věnovaný
básníkovi Vítězslavu Ne-
zvalovi. Do konce roku
chce město nainstalovat
další tři informační des-
ky. Po dokončení bude
stezka dlouhá téměř
sedm kilometrů zahrno-
vat 15 panelů a utvoří
ucelený okruh.

Zamíří paxlovid
také do lékáren?
Antivirotikum paxlovid je
zatím dostupné ve čty-
řech pražských nemocni-
cích. Další by ho měly mít
v nejbližších dnech. Podle
ministerstva zdravotnic-
tví je na nemocnicích sa-
motných, jestli si drahý
lék, který chrání před váž-
ným průběhem covi-
du-19, objednají. Senátem
včera prošla novela záko-
na o léčivech, díky níž by
mohl být lék dostupný na
e-recept i v běžných lékár-
nách. ČTK

Rusové, kteří opouštějí svou
zemi, aby se vyhnuli mobili-
zaci kvůli ruské agresi
na Ukrajině, nesplňují podle
Senátu podmínky pro uděle-
ní humanitárního víza a mo-
hou být bezpečnostním rizi-
kem. Horní komora se
na tom shodla s vládou v sou-
vislosti s nadcházejícím jed-
náním Evropské rady, které
se uskuteční 20. a 21. října.
„Na každou eskalaci ruské

agrese je třeba jasně a důraz-
ně reagovat navýšením vojen-
ské, ekonomické a humani-

tární pomoci Ukrajině,“ kon-
statoval Senát. Podpořil také
koordinovaný postup v ome-
zení závislosti na ruských fo-
silních palivech a přijetí spo-
lečných unijních opatření
pro zabezpečení dodávek
energií za dostupné ceny.

Ministr pro evropské záleži-
tosti Mikuláš Bek senátorům
řekl, že vláda na summitu líd-
rů členských zemí EU a Evrop-
ské komise bude prosazovat ra-
zantní odsouzení eskalace rus-
ké agrese proti Ukrajině a od-
mítnutí „falešných referend“

o připojení okupovaných ukra-
jinských oblastí k Rusku. Vlá-
da bude také usilovat o hledá-
ní rámce pro dlouhodobou
a pravidelnou pomoc a rekon-
strukci Ukrajiny.
Na programu summitu

bude také debata o řešení
energetické bezpečnosti a sní-
žení cen energií na evropské
úrovni. Předsedkyně Evrop-
ské komise Ursula von der
Leyenová má návrhy opatře-
ní ke snížení ceny plynu
a elektřiny zveřejnit příští tý-
den. ČTK

Muzeum východních Čech
vHradci Králové chystá výsta-
vu Četnické humoresky v Sa-
lonu republiky. Půjde o do-
sud nejrozsáhlejší výstavu
v Česku věnovanou pouze čet-
nictvu. Od soboty bude k vidě-
ní například četnickýmotocy-
kl, uniformy, četnická vý-
zbroj a výstroj. První den vý-
stavy obohatí beseda, komen-
tovaná prohlídka a koncert
Originálního pražského
synkopického orchestru. ČTK

Vládamusí reago-
vat na růst cen
energií.

Příspěvek na ubytování
uprchlíků v ubytovnách, pen-
zionech či hotelích by se
mohl od listopadu zvednout
o 100 korun. Krajským či
obecním zařízením by stát
mohl na osobu na den posílat
300 korun místo nynějších
200 korun. Ostatnímprovozo-
vatelům by vyplácel 350 ko-
run místo dosavadních
250 korun. Navrhuje tominis-
terstvo vnitra. Důvodem je
zdražování energií a začátek
topné sezony. Schvalovat by
ho měla v nejbližší době.
„Současná výše paušální ná-

hrady ubytování je pro větši-
nu provozovatelů ubytova-
cích zařízení již neakceptova-
telná, a to zejména z důvodu
nárůstu cen energií a již běží-

cí topné sezony,“ uvedlo mi-
nisterstvo vnitra v podkla-
dech k nařízení. Podle autorů
zákon neumožňuje, aby uby-
tovatel vybíral peníze
na energie od uprchlíků. Au-
toři podotkli, že pokud by vlá-
da příspěvek nezvedla, provo-
zovatelé by mohli s ubytová-
ním skončit. Musela by se hle-
dat nová ubytovacímísta, kte-
rých je ale už teď málo.
Kraje podle podkladů poža-

dovaly za červenec 411,46mi-
lionu korun. Příspěvek v prů-
měru činil na osobu a den
238 korun. Po přepočítání to
odpovídá zhruba 55 770 uby-
tovaným uprchlíkům. Jaké
by byly výdaje po zvýšení pau-
šálu, ministerstvo vnitra ne-
uvádí. Podle něj to bude závi-
set na počtu ubytovaných.

Ruská invaze na Ukrajinu
začala 24. února. Ministerstvo
vnitra od té doby vydalo
uprchlíkům téměř
444 800 víz k ochraně. Podle
dřívějších informací zhruba

35 procent příchozích tvoří
děti amladí do 18 let. Z dospě-
lých 72 procent představují
ženy. Víc než pěti procentům
dospělých je přes 65 let. Cizi-
necké policii svůj pobyt v Čes-
ku dosud nahlásilo 528 tisíc
osob z Ukrajiny. Většina lidí
si tedy bydlení zajistila sama.
Stát poskytuje podporu i li-

dem, kteří běžence ubytovali
u sebe doma či ve svém vol-
némbytě. Vyplácí jim solidár-
ní příspěvek. Od dubna
do 25. září jim Úřad práce po-
slal 122 900 těchto dávek
za víc než miliardu korun.
Do sdílených domácností dá-
val nejčastěji 9000 korun
na tři ubytované uprchlíky
a na samostatný byt pak 14 ti-
síc korun na čtyři příchozí.

Podle podkladů o zvýšení
ubytovacího příspěvku jednal
Ústřední krizový štáb a kon-
zultoval návrh i s Asociací kra-
jů ČR. Podleministerstva vnit-
ra je shoda na potřebě upravit
částky co nejdříve. ČTK

KrátceSenát. Odmítl víza pro Rusy
prchající před mobilizací

ČT
K

Četníci. Velká
výstava začíná
tuto sobotu

Návrh: Příspěvek
by měl vzrůst
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Mokrá vozovka
a listí. Stříbrný vůz
přejíždí do pro-
tisměru, klouže
po krajnici. Násle-
duje prudký náraz
do starého buku.

K dopravním nehodám vyjíž-
dějí dopravní policisté nejčas-
těji od května do září. V době
dovolených a přecpaných sil-
nic. Specifické bouračky je
ale čekají nejvíc až v měsí-
cích, kdy se zkracují dny a vo-
zovky jsou kluzké.

Se stromem je to dražší
i „smrtelnější“

V letech 2010 až 2021 se
v České republice stalo 43 ti-
síc bouraček, kdy bylo v zá-
znamu o nehodě zapsáno
„strom“. V průměru to vychá-
zí kolem 3600 nehod tohoto
druhu ročně. „V porovnání
s celkovým počtem nehod
v těchto letech, což je 1,1 mi-
lionu, se to nezdá mnoho,“
říká Petr Jedlička, pojistný
matematik České kanceláře
pojistitelů.

Jenže nehody se stromy
mají vždy fatálnější následky
než jiné havárie. Jak v počtu
zranění a úmrtí v porovnání
s ostatními nehodami, tak
ve finančním vyjádření. „Prů-
měrná výše škody při střetu
se stromem dosahuje 103 ti-
síc korun, což o sedmdesát
procent převyšuje průměr-
nou výši škody u ostatních

typů dopravních nehod, kde
se jedná ‚pouze‘ o šedesát
a půl tisíce korun,“ srovnává
statistiky Jedlička.

Nejčastěji narážejí mladí
a rychlí
Podle analýzy Jana Chalase

z Portálu nehod lze stromy
rozdělit na rizikové a ty ostat-
ní. Do první skupiny patří dře-
viny, kde hlavní příčinou ne-
hody byla riziková jízda a ná-
sledný náraz do stromu.
Ve skupině „ostatní“ figurují
stromy jako sekundární vi-
ník, kdy byly do nich při havá-
rii automobily odmrštěny.
„Nejčastěji končí svou

jízdu nárazemdo stromumla-
dí automobilisté,“ konstatuje
Chalas. V celkovém počtu ne-
hod, kdy figurovala i nepři-
měřená a rychlá jízda, se tato
věková skupina podílí celou
čtvrtinou. Jak roste věk viní-
ků bouraček, je v kolonce pří-

čin naopak nevěnování se
jízdě. Nehodáři buď používali
mobil, či se věnovali dítěti.
„Podíváme-li se na vývoj po-

čtu nehod v průběhu dne, do-
minuje ranní a odpolední do-
pravní špička. K největšímu
počtu nehod dochází kolem
šesté hodiny ranní – je to z po-
hledu nehod se stromy nej-
horší denní doba,“ upozorňu-
je Marek Sibal, datový analy-
tik Portálu nehod. Pak neho-
dovost tohoto typu během
dne klesá a vyskočí opět mezi
druhou až pátou odpolední.
Analytici tvrdí, že časy souvi-
sejí s cestami do práce a ze za-
městnání.
Pokud jde o konkrétní mís-

ta, jde o cesty lemované stro-
mořadím či zalesněním, vel-
mi často s prudkou zatáčkou,
takzvanou šikanou, kde auto-
mobil vystřelí nepřiměřenou
rychlostí a dojde ke srážce
se stromem. PAVEL HRABICA

Září 2022. Řidička z nezjištěné příčiny vjela do protisměru a narazila do stromu. POLICIE ČR

Druhá a třetí třída

Na dálnicích a silnicích I. třídy
se do stromů nebourá.

● Jednoznačně nejrizikovější
jsou silnice II. a III. třídy ko-
lem velkých aglomerací.

● Na Portálu nehod lze najít
místa, kde se nejčastěji bou-
rá. Uvádí přehled rizikových
míst podle počtu nehod
za posledních 24 měsíců.

● Nejvíc nehod se stromy
bývá od října do prosince.

Nepozornost, rychlost

99
Něco málo přes 99 tisíc do-
pravních nehod vyšetřovala
policie v roce 2021 – o čtyři ti-
síce více než v roce 2020. Ve
dvaceti procentech byly dů-
sledkem nepozornosti řidičů.
Nejvíc nehod bylo způsobeno
nepřiměřenou rychlostí.
V prvních osmi měsících letoš-
ka vyšetřovali dopravní poli-
cisté téměř 65 tisíc nehod.
Nejvíc nehod se odehrálo
v květnu, přes devět tisíc.

Podzim, šestá
ranní. Čas, kdy se
bourá do stromů
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Do své zahradní
kolekce můžete
získat ačokču nebo
mexickou okurku.

S konceptem semínkových
knihoven se Klára Hrdá setka-
la, když žila s rodinou rok
ve Francii. Díky manželově
práci tak mohla s dětmi po-
znávat jinou kulturu.
„Velmimne tamější graino-

theques zaujaly, lidé si v nich
mohli bezplatně vyměňovat
přebytky semínek ze svých
zahrádek, často původní kra-
jové odrůdy, organizovaly se
kurzy semenaření, různá se-
tkání a akce,“ vzpomíná
Hrdá, které se na rodičovské
dovolené podařilo rozjet pro-
jekt výměny semínek.
V Česku do té doby nic po-

dobného neexistovalo, a tak
se rozhodla jednat. „Po veče-
rech jsem vytvořila základ

českých semínkových kniho-
ven – semínkoven. Založila
jsem web, vytvořila logo a se-
psala základní návod, jak za-
ložit semínkovnu, jak celá ini-
ciativa funguje a jakámá pra-
vidla,“ vzpomíná Hrdá. „Záro-
veň jsem oslovila lidi v Čes-
ku, o nichž jsem věděla, že se-
menaří, a iniciativu jim před-
stavila. Díky tomu vznikla
první semínkovna a také se
mi dostalo velké pomoci
a podpory od řady zkušeněj-
ších odborníků na semenaře-
ní,“ vypráví.
V současnosti spravuje síť

více než dvou set poboček
v Česku a několik i na Sloven-
sku. Kromě péče o tři děti na-
víc připravuje také podcasty
pro neziskovou organizaci
M.arter.

Bez chemie
První semínkovna vznikla

rychle. „Oslovila jsem člově-
ka, který vedl stránku, kde si
lidé vyměňovali semínka. Ini-

ciativu jsem mu představila
a byl nadšený. Hned přišel
s návrhem, že by semínkov-
nu založil. A skutečně pár dní
po našem návratu z Francie
v srpnu roku 2015 jsem stála
v zahradě v Libenicích u Kolí-
na a otvírali jsme společně
první semínkovnu v Česku,“
vzpomíná Hrdá. V průběhu
září pak vznikla semínkovna
také v Praze, která si získala

zájem médií, a povědomí
o iniciativě se začalo postup-
ně šířit.
Semínka v knihovnách

jsou z chemicky neošetřova-
ných rostlin. „Od začátku
jsem si semínkovny spojova-
la s přírodním přístupem
k zahradničení a ochranou
biodiverzity. Proto jsem chtě-
la, aby semínkovny vedly lidi
k tomuto přístupu k práci
s plodinami. Osobně nevidím
smysl v tom si pěstovat na za-
hradě stříkanou zeleninu či
ovoce. Ze zahrady chcimít po-
travu bez chemických přímě-
sí, to je pro mě důvod oné ce-
loroční námahy,“ vysvětluje.

Exotika na zahradě
V semínkovnách se mnoh-

dy setkáte se semínky plodin
a odrůd, které se komerčně
nenabízejí a kolují tak spíše
mezi zahrádkáři. Takovými
zajímavostmi jsou různé exo-
tické plodiny jako například
ačokča či mexická okurka.

„Dostaly se kemně i původ-
ní indiánské odrůdy, ať už fa-
zolí, dýní, či kukuřice. V se-
mínkovnách se poohlížím
i po našich lokálních osvědče-
ných odrůdách a mám ra-
dost, když na podobný klenot
narazím,“ říká Hrdá.
Projekt získal také řadu

ocenění. V Cenách SDGs
2022 se Iniciativa Semínkov-
na probojovala mezi semifi-
nalisty, tedy mezi 20 nejlep-
ších projektů v Česku v kate-
gorii Změna klimatu. Nově je
Semínkovna držitelkou
ochranné známky. Aktuálně
se připravuje další rozšíření
do Moldávie.
„Náš projekt s moldav-

ským partnerem se dostal
mezi 18 procent vybraných
žádostí, které hodnotící ko-
mise doporučila k realizaci
v rámci Challenge Fund – Čes-
ká řešení pro SDGs 2022, za-
střešený Rozvojovým progra-
memOSN,“ pyšní se podnika-
telka Hrdá. LUCIE MOTTLOVÁ

Zakladatelka rozjela projekt při rodičovské dovolené. 2x ARCHIV KLÁRY HRDÉ

Semínkovny jsou takové nevšední
knihovny. Můžete si z nich semínka vy-
půjčit a na konci sezony, pokud se vám
činnost vydaří, opět je vrátit a nabíd-
nout dalším.

● Některé pobočky si vedou svědomitě
katalog, jiné ne. Je to na rozhodnutí
a časových kapacitách každého zřizova-
tele.

● Stává se, že některá semínka dojdou.
Nicméně to vůbec nevadí. Semínkovna
se s příchodem podzimu a sklizně
opět naplní.

● Vedle kamenných poboček spustila
Klára Hrdá také další projekt, který je
zaměřený na on-line vzdělávání veřej-
nosti s názvem Semenařím se semín-

kovnou. S ním zvítězila v závěrečné
soutěži Akademie pro začínající podni-
katelky, kterou v Česku zastřešuje or-
ganizace Business & Professional Wo-
men ČR s podporou Velvyslanectví
USA v České republice.

● Hrdá byla také vybrána do akceleráto-
ru Empowering Women in Agrifood.
Díky ocenění se dostává více do pově-
domí lidí, navazuje nové kontakty
a spolupráce.

● Sedmý rok existence semínkového
podnikání se bude oslavovat ve středu
19. října v Knihovně Antonína Švehly
v Praze od 15 do 19.30 hodin. Připra-
ven je bohatý program, vstup na akci
je zdarma. Více informací najdete
na www.seminkovny.com.

Klára Hrdá

Chcete semínka? Vyměnit si
je můžete po celé republice

Více o podnikání se semeny rostlininzerce
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Velký knižní
čtvrtek láká do
Knihovny Václava
Havla

Knihomolové lačnící po no-
vých titulech se dnes
od 17 do 19.30 hodin mohou
setkat se spisovateli a překla-
dateli v rámci akce Velký
knižní čtvrtek. V Knihovně
Václava Havla v Praze se čte-
náři mohou seznámit s auto-

ry knižních novinek Evže-
nem Bočkem, Janem Nová-
kem, Janem Němcem, Václa-
vem Cílkem, Pavlem Kosatí-
kem, Daliborem Balšínkem,
Františkem Šmehlíkem
a Evou Grestenbergerovou.
Kromě toho se setkání zú-

častní také překladatelé knih
Tomáš Jurkovič, Petr Onufer
a redaktorkaMartinaMašíno-
vá. Setkáním bude provázet
moderátorka Tereza Wil-
loughby, představeno bude
patnáct nových titulů. Vstup
na akci je zdarma.

Moravská vesničanka
a peníze z Chicaga
Jednou z nových knih, kte-

rou na akci představí sama
autorka Eva Grestenbergero-
vá, je humoristický román
Na divokém venkově. Ten vy-
práví o doktorandce Malvíně
Velehorské, která musí kvůli
neblahému duševnímu stavu
přerušit studium v Oxfordu
a vrátit se domů na severní
Moravu. Tam na ni čeká její
svérázná rodina, v níž vidí
jako sociální psycholožka per-
spektivní půdu pro antropolo-
gickou studii. Stát se ale mo-
ravskou vesničankou už jí
tak dobře nejde.
Další novinkou je román

Těžký prachy nositele ceny
Magnesia Litera Jana Nováka.
Tři roky rozvážel autor v Chi-
cagu peníze. Pět set dolarů
ve čtvrťácích vážilo třináct
kilo. Příběhy, které prožil,
v novém titulu barvitě líčí
a představuje čtenářům ne-
zvyklé prostředí, pozoruhod-
né kolegy, kteří nasazovali ži-
vot za deset dolarů na hodi-
nu, aby mohli chodit po Chi-
cagu se zbraní, i obraz součas-
né Ameriky.

Strasti mládí
Kromě českých spisovatelů

vychází také několik zahra-
ničních titulů, například bás-
nická sbírka Pustá země auto-
ra T. S. Eliota v novém překla-
du Petra Onufera.

Další novinkou je dílo ir-
ské spisovatelky a scenárist-
ky Sally Rooneyové s názvem
Kdepak jsi, krásný světe. Kni-
ha čtenáře zavede do života
mladých lidí, kteří procháze-
jí prvními strastmi života. REI

sobota a neděle 07.55

Nové tituly na podzimní zachumlání s knihou 2MEDIA

inzerce

Vychází patnáct nových knih
České i zahraniční

Všech patnáct nových titulů
bude k dostání nejen na akci,
ale najdete je také na pultech
knihkupectví.

● Evžen Boček: Aristokratka
pod palbou lásky

● S. A. Cosby: Asfaltová
pustina

● Sally Rooneyová: Kdepak
jsi, krásný světe

● Sósuke Nacukawa: Kocour,
který zachránil knihy

● Maurice Druon: Křístek
se zelenými prsty

● Jan Němec: Liliputin: Povíd-
ky z války

● Eva Grestenbergerová:
Na divokém venkově

● Monika Zgustová: Potmě
jsme se viděli lépe

● Kolektiv autorů Týdeníku
Echo: Proměny života

● Václav Cílek: Přijít za svítá-
ní: Vybrané eseje z let
2002–2022

● T. S. Eliot: Pustá země

● Pavel Kosatík: Slovensko
třicet let poté

● František Šmehlík: Šelma

● Jan Novák: Těžký prachy

● Joanna Rzyska: Všechny
svátky světa
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Konec podzimu
asi rozhodne o drs-
nosti celé zimy.

Zatímco na Ukrajině pokraču-
jí boje, Evropané se připravu-
jí na protivníka, jenž je stej-
ně nejistý jako nezvladatel-
ný: zimu, která hrozí snížený-
mi příděly energie a výpadky
proudu.
V posledních letech zažila

západní Evropa obzvláště kru-
tou zimní sezonu na přelomu
let 2010 a 2011 a takzvanou
sibiřskou zimu v roce 2018,
která zabila desítky lidí a způ-
sobila velká přerušení dopra-
vy. Pokud se to stane znovu,
mohlo by to v souvislosti s ne-

dostatkem ruského plynu
způsobit velké potíže, jejichž
důsledkembymohlo být osla-
bení odhodlání Evropské
unie podpořit Ukrajinu.

Unie utahuje kohoutky
Většina evropských vlád již

vyzvala domácnosti a podni-
ky, aby ztlumily topení a šet-
řily energiemi v rámci evrop-
ského plánu na snížení spo-
třeby plynu v letošní zimě
nejméně o 15 procent oproti
průměru za posledních pět
let. Sedmadvacítka rovněž
urychlila naplňování svých
strategických rezerv, i když
to znamená platit vysoké
ceny za plyn Alžírsku, Kata-
ru, Norsku nebo USA. „Evrop-
ská unie je tak nyní s přibliž-
ně 90 procenty naplněných

rezerv dobře vybavená k zajiš-
tění energetické bezpečnosti
pro své občany,“ podotýká
Alírezá Nahví z poradenské
společnosti Wood Macken-
zie, jenž ale varuje, že v těch-
to kalkulacích je zahrnutá
běžná, mírná, nearktická
zima. Drsný mráz však vylou-
čit nelze. „S ohledem na tuto
skutečnostmnoho průmyslo-
vých i politických činitelů sle-

duje Evropské centrum
pro střednědobou předpověď
(ECMWF),“ doplňuje analytik
Nahví.

Díky za horké léto
Centrum ECMWF je vyba-

vené superpočítači schopný-
mi shromažďovat data z růz-
ných národních meteorolo-
gických služeb a jemimo jiné
zodpovědné za vypracování

klouzavých tříměsíčních
předpovědí.
„Na úplně přesné předpo-

vědi je sice ještě příliš brzy,
ale první dostupné údaje na-
značují, že zima bude celko-
vě mírná,“ říká šéf ECMWF,
klimatolog Carlo Buontem-
po. „Záleží však na směru vět-
ru. Pokud se od poloviny listo-
padu do prosince objeví silný
vítr z východu – což se ale ne-
předpokládá – může to při-
nést problém. Sibiřský mráz
i sníh,“ podotýká Buontem-
po. Takový scénář ale oprav-
du nejspíš nehrozí. „Atlantic-
ký oceán po rekordně teplém
létě v Evropě je teplejší než
obvykle a západní větry by
mohly udržetmírné teploty,“
uzavírá klimatolog Buontem-
po. HAL a ČTK

Mezinárodní agentura pro
energii (IEA) nedávno spočíta-
la, že při průměrných teplotách
a za předpokladu, že poptávka
po plynu se letos sníží přibliž-
ně o devět procent, se Evropa
obejde bez větších problémů.

● Pokud však „bude zima o de-
set procent chladnější než ob-
vykle, evropská plynárenská
soustava bude pod tlakem“,
varuje Gergely Molnar, který
v IEA pracuje jako analytik.

Rusce Irině Cybaněvové hro-
zí až pět let v trestanecké ko-
lonii za údajné hanobení hro-
bu rodičů prezidenta Vladimi-
ra Putina na Serafimovském
hřbitově v Petrohradu. Infor-
moval o tom nezávislý portál
Mediazona.
Žena na hrobě nechala pa-

pírek se vzkazemminulý čtvr-
tek a v pondělí ji zatkla poli-
cie. Podle advokáta, který jí
byl přidělen, byla obviněna
ze zneuctění tělmrtvých a po-
hřebišť spáchaného na zákla-
dě politické, rasové, národ-
nostní nebo náboženské ne-
návisti. Co přesně Cybaněvo-
vá na vzkaz napsala, není jas-

né, ale vypověděla, že šlo
o přání smrti, uvedl právní zá-
stupce. Vyšetřovatelé usilují
o to, aby soud ženu poslal
do vazby.
V poslední době to není po-

prvé, kdy semluví o hrobu Pu-
tinových rodičů. Koncem září
se na něm objevil vzkaz
se stížnostmi na jejich syna
narážejícími na válku
na Ukrajině. Na stránce z žá-
kovské knížky byla poznám-
ka: „Vážení rodiče! Váš syn se
chová nepěkně! Zameškává
hodiny dějepisu, pere se
se spolužáky, vyhrožuje, že
vyhodí do povětří celou ško-
lu! Zakročte!“ ČTK

Sebevědomý
„Myslím si, že mohu znovu
porazit Donalda Trumpa,“
řekl americký prezident
Joe Biden v rozhovoru,
který odvysílala stanice
CNN. Biden nevidí pražád-
ný problém ve svém věku
– za měsíc oslaví 80 let.
„Otázka zní: Dokážete dě-
lat tu práci? Já si myslím,
že ji dělat dokážu,“ řekl
Biden. Podle něj jen má-
lokterý z posledních prezi-
dentů stihl v prvních dvou
letech mandátu tolik jako
on. Členové a voliči demo-
kratické strany si ale tak jis-
tí nejsou – podle 75 pro-
cent z nich by strana měla
do voleb v roce 2024 vyslat
jiného kandidáta. ČTK

Kritických deset procent

Nad Evropou se vznáší Sibiř

Protesty. Serafimovský
hřbitov v Petrohradu

AP

inzerce
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Nejbohatší britský
umělec tvrdí, že
nelikviduje puntíky
za miliony dolarů.

Britský výtvarník Damien Hirst začal
ve své londýnské galerii odstraňovat
stovky svých děl. Umělec, který rád
provokuje, oděn ve stříbrných pra-
covních kalhotách a kukle s pomocí
asistentů vkládá kleštěmi díla do
ohně, vše živě vysílá na Instagramu.

Jde o ručně vyráběný papír
„Pálení je součástí speciálního pro-

jektu, který má zobrazovat umění
jako měnu,“ citovala Hirsta agentura
AFP. Doplnila, že umělec, držitel
prestižní Turnerovy ceny, dal před
rokem sběratelům na výběr, zda si
chtějí ponechat díla ve formě neza-
měnitelných tokenů NFT (viz box),
nebo dají přednost fyzické verzi děl.
Druhou z variant se rozhodl zlikvido-
vat. „Všechna spálená díla byly listy
ručně vyráběného papíru velikosti
A4 s různě barevnými puntíky,“
upřesnila AFP. Hirst jich loni v čer-
venci nabídl do prodeje 10 tisíc, kaž-
dý za 2000 dolarů, v přepočtu asi

50 500 korun. „Dohromady 5149 lidí
se rozhodlo vyměnit své tokeny za fy-
zické umělecké dílo, méně než polo-
vina si NFT ponechala,“ upozornila
AFP. „Spousta lidí si myslí, že pálím
umělecká díla za miliony dolarů, ale
není tomu tak, pálením fyzických
verzí dokončuji přeměnu těchto fy-
zických uměleckých děl v NFT,“ cito-
vala umělce.

Show poběží do konce měsíce
Hirst první zhruba tisícovku obra-

zů spálil v úterý, další díla lehnou po-
pelem při dalších příležitostech
do konce října, kdy skončí i výstava
The Currency (Měna).
Hirst je od roku 2020 nejbohatším

britskýmumělcem. Jehomajetek pře-
sahuje 315milionů liber, tedy 9,2mi-
liardy korun. HAL a ČTK

Hirst v ohnivzdorném obleku

Nebezpečný návrat
Libanon se chystá od příštího týd-
ne začít vracet syrské uprchlíky
do jejich vlasti, a to navzdory
obavám lidskoprávních skupin,
že ve válkou zasažené zemi stále
není bezpečno. Podle odhadu li-
banonské vlády tvoří z více
než šesti milionů obyvatel
uprchlíci ze sousední Sýrie při-
bližně 1,5 milionu.

Už jsou u spojence
Ukrajinský ministr obrany Olek-
sij Reznikov potvrdil dodávku
prvního systému protivzdušné

obrany IRIS-T SLM z Německa.
Poděkoval za ni na Twitteru, kde
také oznámil, že na Ukrajinu
se už dostala nová dodávka ame-
rických salvových raketometů
HIMARS.

Ani na výšce nezáleží
Španělsko od příštího roku zruší
pro zájemce o vstup do řad poli-
cie podmínku minimální výšky,
ženy policistky už nebudou mu-
set být minimálně 160 centimet-
rů vysoké a muži budou moci
být policisty i s výškou menší
než 165 centimetrů. V Česku žád-
ný podobný limit není. ČTK

Rebelský Damien Hirst 2x INSTAGRAM

Pozoruhodné tokeny

NFT je nezaměnitelný elektronický
klíč, digitální dílo s certifikátem
pravosti.

● NFT – Non-Fungible Tokens, neza-
měnitelné tokeny – se teoreticky
nedají odcizit.

Krátce

Mág vyvolal
ničivý oheň Zelený

internet
Bez sekání. Bez starostí.

Na zelenou.

nordictelecom.cz

Zobrazené ceny tarifů platí pouze pro vybrané
lokality nebo tam, kde je tato rychlost dostupná.

Nordic Plus 1 Gb/s
895 Kč/měsíčně od495 Kč

Nordic Optika 100
595 Kč/měsíčně od295 Kč
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Legendární akce
se poprvé konala
v roce 1967. Před
pěti lety ji obnovili.

Tradiční akce všech fanouš-
ků nejen rockové hudby –
Československý beat festival
– se neděli odehraje novodo-
bě již potřetí, a to na půdě
pražské Lucerny.
„Vystoupí zde rokenrolová

legenda počátku šedesátých
let Pavel Sedláček se svou sku-
pinou Cadillac. Následovat
budou brněnské Synkopy 61,
které letos slaví symbolic-
kých 61 let. Z Bratislavy přije-
de Pavol Hammel a jeho le-
gendární Prúdy. Flamengo le-
tos slaví 50 let desky Kuře
v hodinkách a pod názvem
FLAMENGO reunion session
uvede to nejlepší ze zmíněné
desky,“ uvádějí organizátoři
v čele s bývalým šéfem zába-

vy televize Nova Ivanem
Rösslerem.
Z vystupujících kapel bude

letos tou nejmladší Prece-
dens. Skupina byla fenomé-
nem až v osmdesátých le-
tech, ale nyní už se řadí k le-
gendám a do Lucerny bezpo-
chyby patří. Michal Prokop
a Framus five se do Lucerny
vrací po 55 letech.
„V roce 1967 se Prokop po-

prvé postavil k mikrofonu
jako zpěvák, předtím působil
jako kytarista, a hned mu na
Československém beat festi-
valu udělili titul zpěvák roku.
Jeho vystoupení bude vrcho-
lem letošního beat festivalu,“
lákají organizátoři.
Závěr bude patřit skupině

The Primitives Group. Překva-
pili na obou historických fes-
tivalech, ale v roce 1968 před-
vedli takovou psychedelic-
kou show, jaká v té době ne-
měla obdoby. Zopakovali
ji v roce 2017 a určitě s něčím
můžeme počítat i letos, už

z toho důvodu, že Ivan Hajniš
v Lucerně oslaví své pětase-
dmdesáté narozeniny.
Československý beat festi-

val se poprvé konal v roce
1967, pak ještě v roce 1968
a 1971. Poté byl zakázán.
V roce 2017 jej Rössler a jeho

tým s velkým úspěchem
po padesáti letech obnovili,
původně jako jednorázovou
akci. Dobré ohlasy ale organi-
zátory přivedly na myšlenku
v tomto projektu pokračovat.
V roce 2018 byl festival do-
konce dvoudenní. „Festival

jsem obnovil po padesáti le-
tech. 16. října jej budu pořá-
dat potřetí a také naposled,“
uzavírá pro Metro Rössler.

Jarní festival Struny dětem le-
tos připravil dva výjimečné
koncerty i na podzim v pro-
storách pražské La Fabriky.
V sobotu 22. října se nejdří-

ve nejmenší děti sMarthou Is-
sovou, Beatou Hlavenkovou
a Patrikem Hlavenkou vydají
na dobrodružnou pouť
do hmyzí říše. V hudebním
představení Ó, Ó, Ó, Vajíčko!
pomohou najít lásku house-
ňákovi Pepíkovi.
Následně v La Fabrice used-

nou za pultíky a chopí se ná-
strojů špičkoví muzikanti
sdružení v Jazz Dock Orchest-
ra, aby vysekli Poctu Duke El-
lingtonovi. Děti mají mimo-

řádnou příležitost seznámit
se s ikonou americké hudby
20. století, která spoluvytvoři-
la základy nejen jazzu, ale
celé populární hudby. MET

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Zpěvák Vratislav BrabenecPavel Sedláček (vlevo) a Ivan Rössler 2x MIREK VÍDEŇSKÝ

Prolomí ledy
Queer filmový festival
Mezipatra se letos ponese
v duchu tématu Prolomit
ledy. Už 23. ročník akce
se koná 3. až 10. listopadu
v Praze a 11. až 18. listopa-
du v Brně. Zítra od 19 ho-
din proběhne ve vršovic-
kém Kině Petrohradská
premiéra nové znělky,
kterou režíroval Gregor
Valentovič. Součástí akce
je i představení programu
festivalu.

Připomenou
první transport
Tradiční happening Bub-
nování pro Bubny se usku-
teční tuto neděli v 17 ho-
din na pražském nádraží
Bubny. Čestným hostem
je Michael Kocáb, rytmus
udají bubeníci z Tam Tam
Batucada. Bubnování při-
pomíná první židovský
transport o tisíci lidech,
který odjel v tento den
v roce 1941 z nádraží. MET

Martha Issová STRUNY DĚTEM

Krátce

Struny dětem. Hned dva
mimořádné koncerty

inzerce

inzerce

Poslední beat festival se blíží.
Nejmladší tu budou Precedens
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„Tak já vám
ty klíče od

stodoly dám!“

MIRIAM DUNDÁLKOVÁ
Facebook
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8. pokladna
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.45 Všechno, co mám ráda
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Inspektor Max (6/11)
21.10 Toulky Českem budouc-

nosti II
21.35 Máte slovo sM. Jílkovou
22.35 Na stopě
23.00 Detektiv Endeavour

Morse V
00.40 AZ-kvíz
01.05 Malá farma
01.30 Kuchařská pohotovost
01.55 V kondici
02.15 Dobré ráno

17.30 Dobrodruh (4/12)
17.55 Mořští predátoři

aneb Život na vrcholu
potravního řetězce (4/4)

18.45 Automoto svět
19.15 Uchem jehly
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 S kuchařem kolem světa
21.00 Vůně srbské kuchyně

sMiroslavem Donutilem
(6/7)

21.30 Manu aMatěj na cestě
do Apulie (2/10)

22.00 De Gaulle (6/6)
22.55 Besa (6/10)
23.45 Queer: Generace Q
00.15 Zvláštní den

17.00 Odpolední Televizní no-
viny, Sportovní noviny

17.30 Na lovu II
18.25 Ulice (4344)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Pan profesor II (7)

Na kolenou. Komediální seriál
(ČR, 2022)

21.30 Comeback
22.05 Comeback
22.45 Život ve hvězdách
23.20 Dr. House VI (7)
00.20 Dr. House VI (8)
01.20 Pan profesor II (7)
02.10 Život ve hvězdách
02.40 Na lovu II
03.50 Pojišťovna štěstí III (31)
04.45 Novashopping

15.50 Policie v akci
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Zoo (57)

Musíme ji zabít. Rodinný seriál
(ČR, 2022)

21.35 Inkognito
22.40 Inkognito
23.50 Ano, šéfe!
01.00 Policie v akci
02.00 Námořní vyšetřovací

služba IX (24)
Dokud nás smrt nerozdělí.
Krimiseriál (USA, 2011)

02.55 Rizzoli & Isles: Vraždy na
pitevně IV (13)

06.00 Ranní fresh
09.00 Number One
11.00 Óčko hity
15.00 Óčko Chart
17.00 Óčko hity

Klipy nonstop
18.00 Fajn desítka

Deset top klipů vybírají
moderátoři z Fajn rádia

19.00 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Ne...telní?
Na rande i s handicapem

22.30 Úchylky pod lupou
Vzrušuje vás nosit prádlo
opačného pohlaví? Seriál
o deseti nejčastějších
sexuálních kinky praktikách

22.35 Óčko flirt

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy



V případě použití tohoto
typu, pro jehož volbu hovoří
stálost teploty v zemi, je vy-
užívána tepelná energie pří-

mo ze země a následně, díky
technologii tepelného čerpa-
dla, předávána do topné vody.

To je umožněno díky použití
propočtem navrženého zem-
ního kolektoru umístěného
v zemi v hloubce okolo 1,2 –
1,5 metru. Podmínkou je však
dostatečný venkovní prostor
a ochota ke stavebním pracím
na daném pozemku. Alterna-
tivou je odborná realizace
jednoho či více hloubko-
vých geotermálních vrtů do
hloubky v rozmezí nejčastěji
50–150 metrů, ze kterých se
teplo následně čerpá. Zde je
nutné neopomenout, že rea-
lizace vrtů hlubších 30 m je
spojena s nutnou dodateč-
nou administrativou, včetně
souhlasu dotčených úřadů.
Vyšší pořizovací náklady na

tepelné čerpadlo typu země
– voda ekonomicky vyvažuje
jeho výrazně vyšší účinnost
(COP až 5,6). Výhodou je také
nižší akustický hluk, díky
absenci venkovní jednotky
s ventilátorem. Pro majitele

rodinných domů či středně
velkých objektů nabízí spo-
lečnost De Dietrich ucelenou
řadu reverzibilních tepelných
čerpadel země – voda s ozna-
čením GSHP, a to ve výko-
nových variantách od 5 kW

do 27 kW. Odlišností oproti
tepelným čerpadlům vzduch
– voda je možnost i tzv. mo-
novalentního provozu bez
nutnosti využití dalšího
zdroje energie (např. záložní
elektrický kotel). De Dietrich
nabízí u modelů GSHP typu
země – voda v podstatě sta-
vebnicový systém, kdy se
jednotlivé designově propra-
cované komponenty mohou
snadno kombinovat a tepel-
né čerpadlo tak doplnit např.
akumulační nádobou nebo
zásobníkem TV o stejném
designu. V případě zásobní-
ku teplé vody lze využít i tzv.
solární verzi s jednoduchým
způsobem připojení solárních
termických kolektorů. Moder-
ní design tepelného čerpadla
umožňuje instalaci i v obyt-
ných prostorech. Ovládání
TČ na dálku je umožněno
přes moderní regulátor DI-
EMATIC iSystem, a navíc je
možná integrace tepelného
čerpadla do systému chytré
domácnosti Loxone.

www.dedietrich-vytapeni.cz

DOMOV
komerční příloha čtvrtek13.října2022

Ze strany domácností, SVJ
a družstev zaznívají obavy
o dostupnost plynu. Bude
ho dostatek na celou sezó-
nu?
Z pohledu dodávek jsem
přesvědčen o tom, že domác-
nosti plyn mít budou. Je zde
samozřejmě otázka ceny, ale
ta bude pro vytápění na příští
rok zastropovaná.
Teď je napětí na trhu dané
tím, že existuje nejistota.
Neví se, jak a odkdy budou
fungovat nové LNG terminá-
ly, jak budeme v Evropě šet-
řit, jaká bude zima a zda se
plyn z Ruska nezastaví úplně.
Vmomentě, kdy bude existo-
vat diverzifikované portfolio
plynu do Evropy, což podle

mě bude už třeba tuto zimu,
tak si myslím, že se trhy
uklidní.

S vývojem situace, kdy te-
oreticky hrozí omezení
dodávky zemního plynu,
některá SVJ, družstva i do-
mácnosti zvažují, zda by
nebylo jistější plynové vy-
tápění opustit.
Jsem přesvědčený, že po
uklidnění trhů se plyn vrátí
zpět k cenám, které budou
srovnatelné s topením z uhlí
a dalších alternativ. Současná
situace není problém zemní-
ho plynu, ale dodávek z Rus-
ka. Plyn je součástí trans-
formace energetiky v rámci
Green Dealu a je také nutnou

součástí energetickéhomixu.
To, že dnes řešíme určitou
situaci, která je výsledkem
špatné diverzifikace, dle mě
není chyba zemního plynu.
Děláme zelené projekty. To
znamená velká tepelná čer-
padla, kogenerační jednotky,
fotovoltaické elektrárny. Vě-
říme, že se polovina spotřeby
tepla v Praze dá nahradit vý-
stavbou takovýchto obnovi-
telných typů vytápění.

Vidíte v této souvislosti
jako smysluplnou varian-
tu pro bytové domy, které
mají jako hlavní zdroj tepla
plynovou kotelnu, instalaci
tepelných čerpadel, fotovol-
taických elektráren nebo so-
lárních systémů pro ohřev
teplé vody?
Pokud jsou k tomu v místě
vhodné předpoklady, jsou te-
pelná čerpadla jednou zmož-
ností. V návaznosti na součas-
ný zdroj lze tak průměrně
ušetřit až polovinu nákladů
na energie. Na druhou stra-
nu jeho instalace představuje
určité pořizovací náklady, se
kterými však může pomoci,
za určitých podmínek, státní
dotace.
Slunce je jako zdroj energie
nevyčerpatelné. S vlastní
fotovoltaickou elektrárnou
budete soběstačnější a výraz-

ně ušetříte na nákladech za
elektrickou energii, protože
FVEmůže pokrýt až 50 % spo-
třeby domu a díky ukládání
do baterií lze tuto energii
využívat i v době, kdy zrovna
nesvítí sluníčko. I realizace
FVE samozřejmě znamená po-
řizovací náklady, stejně jako

v případě tepelného čerpadla
je možno využít dotace.
My v našich kotelnách plá-
nujeme dodatečného využi-
tí „ztrátového“ tepla, které
vzniká ve všech kotelnách
a přes tepelné čerpadlo jej
znovu vrátit do systému ohře-
vu vody.

Je možné i v této turbu-
lentní době z vaší pozice
alespoň řádově odhadnout
cenu plynu, kterou by moh-

li vlastníci bytových domů
i domácnosti očekávat pro
příští rok a bude to cena na
kterou si musíme zvyknout?
Je to důležité nejen pro od-
povídající nastavení fondu
záloh, ale i pro stabilitu ro-
dinných rozpočtů a bydlení
bez ekonomických obav.
Pro domácnosti a maloodbě-
ratele jsou ceny energií nyní
zastropované, tzn. jsou stano-
venymaximální ceny pro tyto
kategorie zákazníků. Z toho
vychází i cena tepla pro rok
2023, která byměla být někde
kolem 1200 Kč/GJ.

Závěrem prosím o shrnutí.
Co byste nyní, na začátku
nové topné sezóny vlastní-
kům bytových domů a do-
mácnostem s plynovým
vytápěním doporučil?
Soustředit se na energetické
úspory. Kromě již zmiňova-
ných systémových možností
přinese úspory snížení teplo-
ty užitkové vody na 55-60°C,
snížení teploty v nebytových
prostorách, dodržování dopo-
ručených teplot v obytných
místnostech a celková op-
timalizace
topné křivky
v domě.

autor:
Dominika
Bučková

Současná situace na trhu s energiemi se dotýká
všech. S příchodem topné sezóny je tématem číslo
jedna dostupnost a cena energií. Nejvíce obav zazní-
vá z bytových domů, které jsou vytápěny plynem.
Jaké možnosti zde mají a jak minimalizovat riziko
topné sezóny bez tepla nebo s enormními náklady?
O rozhovor jsme požádali Martina Pacovského, před-
sedu představenstva Pražské plynárenské. Společnost
dodává plyn do 320 tisíc odběrných míst, prostřed-
nictvím dceřiné společnosti Prometheus provozuje
v Praze a okolí více než 200 plynových domovních
kotelen.

Jednou z cest výrobce tepelné technologie De
Dietrich k úsporám v rodinném rozpočtu je nabídka
tepelných čerpadel typu země – voda.

Jak stabilní
a výhodné je
dnes vytápění
plynem?

Teplo čerpané ze země
www.okolobytu.cz
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V sídle Českého svazu rychlo-
bruslení (ČSR) v úterý zasaho-
vali kriminalisté, kteří si po-
dle informací webu Seznam
Zprávy odvezli účetní doku-
menty. Zákrok souvisel
s trestním oznámením na
kouče Petra Nováka, které
před osmi měsíci podala tre-
nérka a šéfka Klubu sportov-
ního bruslení Hodonín Li-
buša Steklá. Novák, pod je-
hož vedením se celou kariéru
připravuje sedminásobná
olympijskámedailistkaMarti-
na Sáblíková, čelí podezření,
že ČSR vyúčtoval nadsazené
náklady za soustředění spor-
tovců v italskémCollalbu v le-
tech 2019 a 2020.
Provedení policejní akce

potvrdil webu bez dalších in-

formací svazový sekretář Jin-
dřich Pařík. Neupřesnil ale,
jaké důkazy policisté hledali.
Informace o sporu ČSR, Stek-
lé a Nováka se objevily již
loni v prosinci, rychlobruslař-
ský svaz ale s ohledem
na únorové olympijské hry
v Pekingu a přípravu Sáblíko-
vé rozhodl, že realizační tým
reprezentace se do konce se-
zony měnit nebude a po je-
jím skončení bude situaci
řešit valná hromada svazu.
Ta se sice uskutečnila, ale
s ohledem na policejní vyšet-
řování se sporemnakonec ne-
zabývala. Novák se ke kauze
vyjádřil pouze v oficiálním
prohlášení, ve kterém připus-
til, že jemožné, že vždy nepo-
stupoval podle manuálů. ČTK

Dva české kluby
vstupují do druhé
poloviny skupin
Evropské konfe-
renční ligy.

Fotbalisté Slavie dnes od
18.45 odehrají v Kluži čtvrtý
z šesti zápasů skupinové fáze
Evropské konferenční ligy
a pokusí se soupeři oplatit do-
mácí porážku 0:1 z minulého
týdne. Venkovní odveta s ru-
munským mistrem může být
klíčová v boji o postup, neboť
všechny čtyři týmy tabulky
mají na kontě shodně čtyři
body i vyrovnané skóre.
Svěřenci trenéra Jindřicha

Trpišovského si před týdnem
v Edenu vytvořili více šancí,
gólově se ale prosadil jen na
konci první půle hostující
Rangelo Janga. Český vicemis-
tr podlehl i v neděli v lize do-

mácí Olomouci 0:2 a prohrál
tři z posledních čtyř soutěž-
ních duelů. „Všechny tři zby-
lé zápasy skupiny budou důle-
žité, každý bod se počítá.
Vzhledem k průběhu první-
ho zápasu věříme, že to ko-
nečně protrhneme. Dáme
první gól, tým se pak uklidní
a nasypeme to tam jako v ji-
ných zápasech, když dáme
první gól,“ řekl pro klubovou
televizi asistent slávistického
trenéra Zdeněk Houštecký.
Slavii stále trápí absence,

z nejrůznějších důvodů by
mohlo Trpišovskému chybět
až 10 hráčů.
Slovácko nastoupí od 21 ho-

din v Nice a pokusí se udržet
ve hře o postup do vyřazovací
fáze. Zároveň chtějí francouz-
skému soupeři, který bude
kvůli trestu od UEFA hrát bez
diváků, oplatit domácí pro-
hru 0:1 z minulého týdne.
Úřadující vítěz českého pohá-
ru má po třech zápasech
ve skupině D na kontě jediný

bod. Tým zUherskéhoHradiš-
tě přijde o šanci na účast v jar-
ní části, pokud ve Francii pro-
hraje a Partizan Bělehrad zdo-
lá Kolín nad Rýnem.
Trenér Martin Svědík má

potíže s gólmany. „Vyhodno-
tíme si, jaká cesta bude pro
tým nejlepší. Je rozhodující,
koho do branky dát, aby to
v týmu fungovalo,“ uvedl
kouč Slovácka. PUR a ČTK

NHL se rozjela i v zámoří
Hokejisté New Yorku Rangers s českým útočníkem Fili-
pem Chytilem v sestavě vstoupili do sezony NHL výhrou
3:1 nad Tampou Bay. Reprízu finále Východní konference
dvěma trefami rozhodl švédský útočník Mika Zibanejad.
V úvodním zápase nového ročníku uspěli také hokejisté
Vegas, kteří vyhráli na ledě Los Angeles 4:3. Na snímku
se raduje z jednoho gólu Vegas Jack Eichel. Sezona zača-
la už minulý týden v Praze dvěma zápasy mezi San Jose
a Nashvillem. Oba duely vyhráli Predators. ČTK

Potvrzen
Fotbalisty Baníku Ostrava
vede trenér Pavel Hapal
(na snímku uprostřed na
prvním tréninku). Na lavič-
ce střídá Pavla Vrbu, který
skončil po nedělním utká-
ní v Liberci. Třiapadesátile-
tý Hapal naposledy půso-
bil jako hlavní trenér slo-
venské reprezentace. Na
Bazalech podepsal smlou-
vu na dva roky. „Kvalita Ba-
níku je určitě na jiné úrov-
ni, než je postavení v tabul-
ce. Naším krátkodobým cí-
lem je teď oživit mužstvo,
aby sbíralo body a dostalo
se v tabulce do vyšších pa-
ter. To teď bude naše spo-
lečná práce a věřím, že i ta-
kovým vnitřním nastave-
ním a motivací kluky pře-
svědčím, že dokážou dělat
lepší výsledky,“ řekl Hapal.
Ten si přivedl také nového
asistenta Jiřího Nečka. ČTK

AP

Mladící dál září

Fotbalisté Plzně do 19 let vče-
ra ve čtvrtém kole skupinové
fáze Youth League remizovali
na domácí půdě 3:3 s Bayer-
nemMnichov a bodově navá-
zali na vítězství 2:1 ze hřiště
slavného soupeře.

● Další zápas čeká Plzeň za
dva týdny na hřišti Interu Mi-
lán. Do vyřazovací fáze po-
stoupí první dva celky. ČTK

Steeman zemřel
Nizozemský motocyklový
jezdec Victor Steeman ze-
mřel na následky zranění,
které utrpěl v sobotním zá-
vodu šampionátu třídy Su-
persport 300 v Portugal-
sku. Dvaadvacetiletý zá-
vodník byl účastníkem ne-
hody několika jezdců.

Austrálie souhlasí
Ruští a běloruští tenisté
a tenistky budou moci na
Australian Open startovat
jako na většině jiných tur-
najů s neutrálním statu-
sem. Jedinou výjimku
představoval Wimbledon
a přípravné turnaje v Britá-
nii, kam pozváni nebyli.

Vypadl moc brzy
Dvojnásobný olympijský
šampion Lukáš Krpálek od-
jede z mistrovství světa
bez medaile. V souboji
o čtvrtfinále v nejtěžší ka-
tegorii nad sto kilogramů
ho zastavil Korejec Kim
Min-čong, který vyhrál mi-
nutu a půl před koncem.

Tři rekordmanky
O titul nejlepší světové at-
letky roku se ucházejí tři
závodnice, které v sezoně
překonaly světový rekord.
V desetičlenné nominaci
jsou Tobi Amusanová, Syd-
ney McLaughlinová a Yuli-
mar Rojasová. Vítězové bu-
dou známí v prosinci. ČTK

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

ČT
K

Rychlobruslení.
Zásah policie

Slavia i Slovácko
nastoupí venku

Krátce

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403263587

Hobby - poptávka
• Koupím vojenské a civilní
řády a vyznamenání, i samot-
né dekrety k těmto. Tel.
608420808264967



Inzerce

Pokud chcete vítězit, musíte do toho dát všechno

Úspěchy ale McGregor slaví i mimo ok-
tagon, a to především ve světě byznysu.
Bývalý dvojitý šampion UFC se neustále
a s velkým zápalem pouští do dalších pro-
jektů. Založil nejrychleji rostoucí značku
whisky na trhu, investoval do řady příleži-
tostí v oblasti sportu, pořídil si vlastní re-
stauraci, a dokonce se stal hlavní tváří po-
pulární online hry. Nyní Conor McGregor
navázal partnerství s investiční společností
XTB, a stal se tak globálním ambasadorem
její značky. V rozhovoru mluví o myšlení,
sebevědomí a vášni, které ho z tělocvičny
na předměstí Dublinu dovedly k titulům
v UFC a celosvětové slávě. Jeho zkušenosti
jsou přitom relevantní nejen pro sport, ale
mohou být cenné i v každodenním životě.

Z tělocvičen v Crumlinu až k titulu šampi-
onaUFCvedla dlouhá cestu. K jejímupře-
konání muselo být potřeba silné odhod-
lání. Kde se bere tvá vnitřní motivace?
Conor McGregor: Už od dětství jsem chtěl
být nejlepší. Přál jsem si dopřát skvělý život
sobě i své rodině. A když si něco zamanu,
nic mě nezastaví. Dřel jsem, riskoval a vý-
sledky se dostavily.

Co je pro tebe ve sportu nejdůležitější?
Existují nějaké zkušenosti nebo lekce,
které se dají přenést i do života?
Sport člověka naučí, že když spadne, zase
se postaví na nohy. Tohlemě konkrétně na-

učil boj. Dostávám tvrdé rány a jsem zmlá-
cený, stejně jako v životě. Záleží pouze na
mě, jak se s tím vypořádám. Pokud dokážeš
rány ustát a pokračovat v boji, úspěch se
dostaví ve sportu i v životě.

Při pohledu na tvou kariéru to vypadá,
že jsi mnoho svých soubojů vyhrál díky
psychice dřív, než vůbec začalo první
kolo. Souhlasíš s tím, že pro úspěch je
rozhodující způsobmyšlení?
Jde o kombinaci fyzické a psychické přípra-
vy. Člověk s nezlomnou vůlí a jasnou vizí se
nenechá odradit ani rozptýlit. Je určitě po-
třeba být stoprocentně mentálně a emoci-
onálně připravený a soustředit se jen na cíl.

Lidé často nedokážou naplnit svůj po-
tenciál. Máš nějakou radu, jak překonat
vlastní limity?
Neexistují žádné skutečné hranice toho,
co člověk může dokázat. Vytváříme si je
my sami nebo společnost. Ve skutečnosti
nic není nemožné, pokud se k tomu člověk
upne celou svou myslí i srdcem.

Bojová umění jsou velmi náročná jak fy-
zicky, tak psychicky. Každý zápas vyža-
duje nejen těžký dril, ale i plán. Jak dojít
k vítězné strategii?
Jde o to znát svého soupeře zevnitř i zven-
čí a připravit se do takové míry, abych byl
psychicky i fyzicky připravený na všechno.

Sun Tzu řekl: „Pokud znáš nepřítele a znáš
sám sebe, nemusíš se bát výsledku sta bitev.“

Pro bojovníka je důležité rozumět i stre-
sové reakci a tomu, jak funguje. Jak se
vyrovnáváš se stresem ve vypjatých si-
tuacích?
Upírají se na mě zraky celého světa, před
tím neuteču. Ale já si ten tlak užívám. Moti-
vuje mě a přenáší mě na jiné místo. Zamě-
řujemoumysl na přítomný okamžik, zvyšu-
je mou vnímavost. Připomíná mi vše, čeho
jsem dosáhl, i to, co teprve musím dokázat.

Daří se ti ve sportu i v podnikání. Loni jsi
byl vyhlášen nejlépe placeným sportov-
cem. Ukázal jsi obchodní talent a pod-
niky, do kterých jsi investoval, přinesly
zisky. Co bylo v tvých podnikatelských
úspěších rozhodující?
Mnoho sportovců své peníze prostě in-
vestuje a nechá své každodenní finanční
záležitosti řídit „odborníky“. Já ale ne. Ne-
jde o to investovat jen peníze. Je potřeba
investovat také svůj čas a vášeň a přijmout
osobní odpovědnost. V každém svém
podniku chci mít aktivní roli. Dohlížím na
to, abychom přivedli správné lidi, dosáhli
u všech procesů špičkové kvality a aby naše
cíle byly vždy dostatečně ambiciózní.

Existuje něco, co mají byznys a sport
společného?
Pokud chceš vyhrát, musíš do toho dát
všechno. Musíš se připravit a dobře znát
své soupeře nebo konkurenci. Musíš rozu-
mět svým silným a slabým stránkám. Amu-
síš poctivě makat.

Sport i byznys může být nepředvída-
telný. Jak se vyrovnat se situacemi, kdy
věci nejdou podle plánu?
Samozřejmě jsem zažil i neúspěchy. To se
prostě stává. Mám ale za to, že právě z pro-
her se můžeme nejvíc naučit. Říct si, kde se
stala chyba, a brát to jako motivaci. Ano,
neúspěchy jsou kruté. Každá prohra, kte-
rou jsem zažil, mě ale motivovala k tomu,
abych se zlepšil.

Mnoha lidem je nepříjemnémluvit o pe-
nězích. Ty mluvíš o svých příjmech či in-
vesticích otevřeně. Měli by lidé obecně
o financích víc mluvit?
Mluvím o svých penězích, aby si lidé uvě-
domili, že mohou pocházet z jakéhokoli
prostředí a být v podnikání úspěšní. Není
to jen pro chlápky z Wall Street. Až někdo
uvidí mluvit o byznysumě, profesionálního
bojovníka, který nikdy nechodil na vyso-
kou, může si říct: „Když to zvládne on, tak já
taky!“

www.xtb.com

Několikanásobný šampion UFC Conor McGregor je globální sportovní
i podnikatelskou ikonou. Pochází z irského Dublinu, kde se učil insta-
latérem a věnoval se amatérským zápasům. Na scénu UFC vtrhl v roce
2013 a již v roce 2015 získal titul v pérové váze. Historii MMA ale pře-
psal o rok později, kdy vybojoval titul i v lehké váze. Stal se tak prvním
bojovníkem, kterému se podařilo být šampionem ve dvou různých vá-
hových kategoriích současně, a zařadil se mezi nejúspěšnější sportov-
ce všech dob.


